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 برپایی اختتامیه هفدهمین دوره جشنواره بین المللی شعر فجر با حضور شاعرانی از هفت کشور

شاعران فارسی زبان را بیشتر دریابیم
گــروه فرهنگی/ هفدهمین دوره جشــنواره شــعر 
فجر با حضــور شــاعران خارجی از هفت کشــور 
بــزودی با معرفی آثار برگزیده و شایســته تقدیر به 
کار خود پایان می دهد. تجلیل از قادر طهماسبی، 
شــاعر شــناخته شــده انقلابی و همچنین برپایی 
جملــه  از  ابوموســی  در  شــعرخوانی  محفــل 
برنامه هــای پیــش روی ایــن رویــداد بین المللی 

هستند.
ë حضور شاعرانی از هفت کشور

رضا اســماعیلی که دبیری علمی هفدهمین 
دوره جشــنواره شــعر فجــر را بــه عهــده دارد در 
جمع اهالی رســانه و با ذکر جزئیاتی از چگونگی 
بررســی و داوری آثــار ایــن دوره گفــت: »از زمان 
اعــام فراخــوان تاکنون ســعی بر آن بــود روالی 

شایســته را طــی کنیــم. همچنین محافــل ادبی 
برگزار و شــاهد حضور شــعرای خارجی فارســی 
زبان بودیم.«این شاعر درباره برخی تفاوت های 
جشــنواره حاضر با سال های قبل گفت: »امسال 
با رشد ۲۰ درصدی در آثار ارسالی مواجه شدیم 
چنانکــه ۳۱۳۵ اثــر دریافــت کردیــم کــه در ۳ 
بخش شــعر بزرگسال، شــعر کودک و کتاب بود. 
همچنیــن در داوری آثار با برخی اختاف نظرها 
روبــه رو شــدیم که در نهایت تجمیــع آرا حاصل 
شــد. در ایــن دوره هــم برگزیــده و هم شایســته 
تقدیــر داریم.«همان طــور کــه اســماعیلی نیــز 
بــه  دوره  هفدهمیــن  افتتاحیــه  کــرد،  تصریــح 
میزبانــی شــیرازی ها برگــزار شــد و عاقه مندان 
در ادامــه شــاهد برپایی نشســت های تخصصی 

ادبــی و شــعرخوانی در ســایر شــهرها از جملــه 
خراســان رضــوی هــم بودنــد کــه بــزودی نیــز 
محفلی در ابوموســی برگزار خواهد شــد. گفتنی 
است شــاعرانی از ۷ کشــور از جمله هند، لبنان، 
ســوریه، تاجیکســتان، افغانستان، پاکســتان و.... 
در محافل شعرخوانی باقی مانده از این رویداد 
ادبی حضور خواهند داشــت. دبیر علمی شــعر 
فجر ادامه داد: »امسال از حواشی برای جشنواره 
شــعر فجــر خبــری نبــود و ســعی کردیــم ایــن 
جشــنواره را به درستی برگزار کنیم. همچنین به 
دنبــال راهکارهایی بــرای پویایی و بروز خاقیت 
در شعر هستیم که تحقق بخشی از آن به تاش 
متولیــان خانــه کتــاب و از ســویی فضــای ادبی و 

اهالی این عرصه بازمی گردد.«

رضا کیانیان در یک گفت و گو از خاطراتش در فیلم فجر گفت:

من جشنواره را تحریم نمی کنم
حاسدان و ناقدان، من و حاتمی کیا را جدا کردند

نشریه روزانه جشــنواره فیلم فجر روز گذشته 
باســابقه  بازیگــر  کیانیــان  رضــا  از  مصاحبــه ای 
ســینمای ایران منتشــر کرد که خاطــرات وی را از 
جشنواره مرور کرده بود. وی در بخشی با اشاره به 
اینکه سال هاســت در جشنواره فیلم فجر حاضر 
نمی شــود امــا ایــن رویــداد فرهنگــی را به دلیــل 
اعتقادبــه گفت و گــو هیچــگاه تحریــم نمی کنــد 

سخن گفته است.
وی در ایــن بــاره گفتــه اســت: از زمــان دولت 
احمدی نژاد من به جشــنواره نرفتم. باید بگویم 
فجــر،  فیلــم  جشــنواره های  قبــل  دهه هــای  در 
کیفیت بهتری داشــت و فیلم هــای بهتری تولید 
می شــد. از زمــان احمدی نژاد جشــنواره از رونق 
افتــاد. مــن جشــنواره را تحریــم نمی کنــم. مثل 
دوران ۸۸ کــه تلویزیــون را تحریــم نکردم، چون 
تلویزیــون برای ماســت و آن را تحریم نمی کنم. 
من به تلویزیون می گفتم اگر برنامه زنده داشــته 
باشــی می آیم. من جشنواره فیلم فجر را تحریم 
نمی کنــم و معتقدم بایــد بگذارم کســانی که به 
جشــنواره اعتقاد دارنــد، آن را برگزار کنند. برخی 
نمی توانند مخالف خــود را تحمل کنند ولی من 
می توانم مخالف خود را تحمل کنم، حتی اگر در 
قدرت باشم هم می توانم مخالف خود را تحمل 

کنم.
وی خاطرنشان کرد: من سال هاست جشنواره 
نمــی روم و ایــن به علــت مخالفت بــا مدیران و 

دولــت فعلی نیســت. آنهایــی که ادعــای آزادی 
دارنــد و تمریــن آزادی می کننــد بایــد بگذارنــد 
مخالــف آنها هم حرف خود را بزند، اگر بگذارند 
مخالــف حــرف خــود را بزنــد، گفت و گــو اتفــاق 
می افتد؛ همان چالشــی که سال هاست در کشور 
ما فراموش شده و... برای گفت وگو در کشور هیچ 
وقت دیر نیست. بگذارید جشنواره کار خودش را 
بکنــد و بعــد آن را نقــد کنید. من زمــان روحانی 
هــم بــه جشــنواره نرفتــم. جشــنواره قبــاً محل 
رفتــن منتقدان مطرح بود و الان سال هاســت که 

منتقدان مطرح در جشنواره حضور ندارند.
کیانیــان همچنیــن درباره اولیــن حضور خود 
در جشــنواره فیلم فجر هم گفت: فیلم »آژانس 
شیشــه ای«زمــان دولــت هاشــمی رفســنجانی 
ســاخته و زمــان آقای خاتمی نمایش داده شــد؛ 
فیلمــی کــه هــم مــورد ســتایش روزنامــه کیهان 
به عنــوان منتهی الیه جناح راســت قــرار گرفت و 
هم مورد تأییــد روزنامه هــای اصاح طلبی مثل 
جامعــه و...همــه از این فیلم تعریــف می کردند 
و در مــورد کمتر فیلمی ایــن اتفاق می افتد. خود 
مــا هم انتظــار نداشــتیم و حتی کارگــردان فیلم 
انتظــار نداشــت اینقــدر فیلمش مورد اســتقبال 
طیف هــای مختلــف قــرار بگیــرد. در ایــن فیلــم 
حاتمــی کیا اجــازه داد کــه نظراتم را دربــاره این 
نقــش بگویم. مــن در واقع هم بازیگــردان فیلم 
بودم و هم مشــاور فیلمنامــه؛ فیلمنامه ای که از 

یک نامه شــروع شــد. همان نامه کــه حاج کاظم 
به همســرش فاطمه نوشــت و کم کم رشــد کرد 
و شــد فیلمنامه »آژانس شیشــه ای«. من حدود 
۳۵ روز بــا بازیگــران تمرین کــردم. در آن مدت، 
در حیــن دوره تمرینــات، آخریــن تصحیح های 
فیلمنامه روی آن انجام شد. اگر فیلمنامه ای  که 
چاپ شد، با فیلمی که ساخته شد مقایسه کنید، 
متوجه تفاوت ها وظرایف می شوید. من در طول 
ســاخت »آژانس شیشــه ای« در کنــار حاتمی کیا 
بــودم و هر روز نکاتی را یــادآوری می کردم ،چون 
دســتیارش بــودم. او خیلی بازتر از حــال بود و به 
پیشنهادها گوش می کرد و البته متأسفانه همان 
هم باعث شــد تا ما از هم جدا بشــویم! به خاطر 
اینکــه حاســدان و ناقــدان بــه ابراهیــم حاتمــی 
کیــا گفتند که فیلــم »آژانس شیشــه ای« فیلم تو 
نیست و فیلم رضا کیانیان است! متأسفانه! من 
البته در همه مصاحبه ها می گفتم که این فیلم، 
فیلم آقای حاتمی کیاســت و من دستیار او بودم 
،ولی آن کسانی که دوست نداشتند این همکاری 
ادامــه پیــدا کنــد، باعث شــدند که ایــن همکاری 
ادامه پیدا نکند ولی حاصل خوبی داشت. در این 
فیلــم، هم حــرف این طرف خوب زده می شــد و 
هــم حرف آن طرف زده می شــد. من به حاتمی 
کیا گفتم تــو به لحاظ عاطفــی می توانی طرفدار 
حاج کاظم باشی ولی بگذار من به لحاظ عقانی 

طرفدار سلحشور باشم.

در روزهــای گذشــته برخــی بازیگــران بــا انتشــار 
متن هایــی در  فضــای مجــازی مدعــی شــدند از 
ســال های گذشــته اصــلًا بــه جشــنواره فیلم فجر 
ایــن  ویــژه  به صــورت  هــم  امســال  و  نمی رفتنــد 
رویــداد فرهنگــی را تحریــم کرده انــد؛ متن هایی 
که نــه خطــاب بــه دبیــر جشــنواره بلکــه خطاب 
به دنبال کنندگانشــان در فضای مجازی نوشــتند. 
در رویه ای خلاف این طیف اســتاد علی نصیریان 
دبیــر  بــه  خطــاب  متنــی  در  پیشکســوت  بازیگــر 
و  ســنی  جســمی،  مشــکلات  به دلیــل  جشــنواره 
عــوارض روحی  از حضور در جشــنواره فیلم فجر 

عذرخواهی کرد.

رونمایی از پوستر »درآغوش درخت«
نســخه  تحویــل  بــا  همزمــان 
»در  ســینمایی  فیلــم  نهایــی 
آغــوش درخت« به نویســندگی 
و کارگردانــی بابک خواجه پاشــا 
ســجاد  تهیه کنندگــی  و 
نصراللهی نســب بــه دفتر چهل  
و یکمیــن جشــنواره بین المللی 
فیلم فجر، از پوســتر رسمی این 
طراحــی  شــد.  رونمایــی  فیلــم 
لوگو و پوســتر این فیلم را محمد 
و  داشــته  برعهــده  روح الامیــن 
عکاســی آن را صمــد قربان زاده 
انجــام داده اســت. »در آغــوش 
درخــت« توســط گروهــی جوانِ 
تازه نفس و با نمایش قاب هایی 

خــارج از فضــای تهــران در شــهر ارومیــه به تولیــد رســیده و با خلق داســتانی 
شــاعرانه، آخریــن تاش هــای یک خانــواده در آســتانه فروپاشــی را به تصویر 
می کشد. مارال بنی آدم، جواد قامتی، روح الله زمانی، اهورا لطفی و رایان لطفی 
بازیگران »در آغوش درخت« را تشــکیل می دهند. این فیلم حاصل مشارکت 

سازمان سینمایی سوره و کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان است.

اعلام سانس های سالن رسانه
مســعود نجفی مدیر روابط 
یکمیــن  و  چهــل  عمومــی 
در  فجــر  فیلــم  جشــنواره 
خصوص سانس های اکران 
آثار در این جشــنواره گفت: 
»سانس های پردیس ملت 
کــه ســینمای رســانه اســت 

روزهایی در دو ســانس و روزهایی در ســه سانس برنامه ریزی خواهد شد که ساعت 
شروع در روزهای ۳ سانس ساعت۱۳ و در روزهای ۲ سانس ساعت ۱6 خواهد بود.«

ادای دین »هوک« به سیستان و بلوچستان

اولیــن تصویــر فیلــم ســینمایی »هــوک«، بــه کارگردانی حســین ریگی و 
تهیه کنندگــی علــی آشــتیانی پور کــه در بخــش ســودای ســیمرغ چهــل و 
یکمیــن جشــنواره بین المللی فیلــم فجر حضور دارد، بــا تصویری بکر از 
سیســتان و بلوچستان رونمایی شــد. فیلمنامه این فیلم را که از تولیدات 
بنیاد ســینمایی فارابی اســت، مهدی تراب بیگی به نگارش درآورده و در 
خاصه داســتان آن آمده است: »دو برادر ورزشکار بلوچ برای رسیدن به 
آرزوهای بلندپروازانه خود تاش می کنند.« امیر جعفری، رویا تیموریان، 
امیرمهدی ژوله، علیرضا جعفری، علی اوسیوند، مهتاب ثروتی، محسن 
آشتیانی پور، سبحان رخشانی، آرزو تاج نیا، سعید رضایی کیا و... بازیگران 

این فیلم سینمایی هستند.

دست پر جشنواره تئاتر برای روز نهم
چهل و یکمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر در نهمیــن روز برگزاری 
و در آســتانه پایــان ایــن رویداد 
در  اجراهــا  افزایــش  شــاهد 
و  صحنــه ای  بخش هــای 
نهــم  یکشــنبه  بــود.  خیابانــی 
بهمــن ماه همزمان بــا نهمین 
روز چهــل و یکمیــن جشــنواره 

بین المللی تئاتر فجر عاقه مندان شــاهد ۸ اجرا در بخش صحنه ای و ۱۰ 
اجرا در بخش خیابانی بودند.

اتحادی برای گسترش تئاتر در جهان اسلام
همایــش بین المللــی اتحادیه 
تئاتــر جهــان اســام بــه عنوان 
و  چهــل  بخش هــای  از  یکــی 
بین المللی  جشــنواره  یکمیــن 
تئاتــر فجــر صبــح ۹ بهمن ماه 
مجموعــه  مشــاهیر  ســالن  در 

تئاتر شــهر افتتاح شــد. این همایش با حضور پژوهشــگرانی از کشــورهای 
الجزایــر، ایــران، تونــس، عــراق و مصــر، میهمانــان خارجــی حاضــر در 
جشــنواره و بــا ســخنانی از مدیــرکل هنرهــای نمایشــی، دبیر جشــنواره و 
دبیــر ایــن همایش برگزار شــد و در همیــن برنامه از پوســتر همایش هم 
رونمایی شــد. در افتتاحیه این همایش ابراز امیدواری شــد که با تشــکیل 
این اتحادیه، کشــورهای اسامی به هم نزدیک شــوند و به مسائل انسان 

امروز بپردازند.

خنده بر لبان جشنواره
در هشــتمین روز چهــل  و یکمیــن جشــنواره بین المللــی تئاتــر فجــر بــا 
اجرای یک نمایش کمدی بــا عنوان »مضحکه عجایب المخلوقات« به 
کارگردانــی هادی کیانی، لبخند بر چهره این رویداد هنری نقش بســت. 
ایــن نمایــش ســنتی برگرفتــه از افســانه های کهــن ایرانی اســت و در آن 
ترکیبی از تعزیه و نقالی دیده می شــود. داســتان نمایش درباره سلطان 
شــهری اســت که افســردگی گرفته و نمی خندد. سلطان ســه روز به وزیر 
خود وقت می دهد تا او را بخنداند که در این میان ســه لوطی به نام های 
نخــودی، بیخــودی و خودبخودی شــهر را بــه هم می ریزند تا ســلطان را 
بخنداننــد. طبق گــزارش ایرنا،  این تئاتــر به لحاظ دکور، لبــاس و تعداد 
بازیگران یک پروژه سنگین محسوب می شد. حدود ۳۴ نفر برای اجرای 

این نمایش که بیش از دو ساعت به طول انجامید، تاش کردند.

بازی  سیاسی اروپایی ها برای »تئاتر فجر«
نصــرالله قادری مشــاور عالی دبیر جشــنواره و همچنین عضو هیــأت داوران 
بخــش جایــزه بزرگ صحنه ای جشــنواره چهل و یکــم در گفت و  گویی با مهر 
تأکیــد کــرد کــه بازی هــای سیاســی برخــی دولت هــای اروپایی مانــع حضور 

گروه های خارجی متقاضی حضور در این دوره از جشنواره شد.

مدتی اســت باکس پخش تلویزیون از سریال های 
طنز خالی شــده اســت. بســیاری از ناظران دلسوز 
صــدا و ســیما ظــرف یــک ســال اخیــر نســبت بــه 
نقــش مهم ایــن ســریال ها در ثبات بخشــیدن به 
ارتبــاط میــان تلویزیــون و مخاطــب هشــدار داده 
بودنــد. حــالا اما بــرای پر کــردن این جــای خالی، 
تاش هایی صورت گرفته که آخرین آنها، ســریال 
امــا  »چشــم بندی« در شــبکه ســوم سیماســت. 
معلوم نیســت کــه این ســریال تا چه انــدازه برای 
جلــب مخاطــب با باکس طنــز تلویزیونــی توفیق 

داشته است.
شــاهد احمدلو که مخاطبان بیشــتر چهــره او را به 
عنــوان بازیگر به خاطــر می آورنــد، کارگردانی این 
مجموعه را برعهده داشته است. او درباره استقبال 
از »چشــم بندی« در گفت وگو با »ایران« می گوید: 
»بــا بازخوردهایــی کــه از دور و نزدیــک دریافــت 
کرده ام، به نظر می رســد خوشبختانه مخاطبان با 
ســریال ارتباط برقرار کرده انــد و فکر می کنم رفته 
رفته این ارتباط و احســاس خوب بیشــتر می شود 
چرا که انرژی آنها به صورت مســتمر به ما منتقل 
می شود.«اما این روزها دیگر ضرورت افزایش توان 
صدا و سیما در برنامه های نمایشی خصوصاً طنز 
بر کسی پوشیده نیست. با این همه به نظر می رسد 
آزمــون و خطاهــای تلویزیــون بــرای پیــدا کــردن 
تولیدکنندگانی که بتوانند پاسخگوی نیاز مخاطب 
باشــند، هنــوز بــه نقطــه مطلوب نرســیده اســت. 
احمدلــو درباره این ضرورت و نقش ســریالش در 
جبــران این ضعف تلویزیــون ادامــه می دهد: »با 

توجه به شــرایط روحی که پشت سر گذاشتیم و بر 
جامعه حاکم شد، قصدمان این بود که با ساخت 
این مجموعه، روحیه بهتری را به مخاطبان تزریق 
کنیــم و حداقل بتوانیم با نشــاندن یــک لبخند در 
همــان ۳۰ دقیقه ای کــه فیلــم از تلویزیون پخش 
می شــود، مــردم را بــرای عبــور از دســت اندازهای 

فکری و مالی کمک کنیم.«
او همچنین با اشــاره به میزان موفقیت ســریالش 
در این مسأله عبور دادن جامعه از فضای پرتنش 
اجتماعی اخیر اضافه می کند: »فکر می کنم به این 
هدف مان رســیدیم. با توجــه به اینکه مدت ها بود 
طنــز در تلویزیون گم شــده بود، فکــر می کنم این 

سریال می تواند اتفاقی را رقم بزند.«
بازیگــران طنــز از جملــه چهره های شناخته شــده 
و محبــوب در میــان عمــوم مخاطبان هســتند که 
حضورشــان می تواند موفقیت یک ســریال طنز را 
تاحدودی تضمین کند. »چشم بندی« هم تاش 
کــرده از چهره هایــی ماننــد ســروش جمشــیدی، 
حمیــد لولایــی، مرجانــه دلــدار گلچین، ســیاوش 
مفیدی و شــهین تســلیمی را در داســتان استفاده 
کند. احمدلو درباره این که چه تعداد از بازیگرانی 
کــه نقش ها برای آن ها نوشــته شــده بــود نهایتاً با 

ســریال همراهــی کردنــد، توضیــح می دهــد: »بــا 
تعامــل خوبــی که میــان ما و گــروه نویســندگی به 
سرپرستی دوســت عزیزم امیر ابیلی و تهیه کننده 
محتــرم کار آقــای ســلیم صناعــی وجود داشــت، 
روحیــه خوبــی در تولیــد مجموعه حاکم بــود و به 
همیــن خاطر ۹۰درصــد آنچه که از ابتــدا در ذهن 
داشتیم محقق شد و همین گروه بازیگرانی هستند 
که الان در فیلم حضور دارند.« او درباره چهره های 
کمتر دیده  شــده در فضای طنــز و بازیگران جدید 
این ســریال هم اضافه می کند: »در کنار بازیگرانی 
کــه از چهره هــای امتحان پــس داده در آثار کمدی 
هســتند تــاش کردیــم از چهره هــای کمتــر دیده 
 شــده یا حتی بازیگرانی کــه اولین بــار دارند با این 
مجموعــه در تلویزیــون دیده می شــوند، اســتفاده 
کنیــم. بــه علــت نزدیکــی افــکار و ســایق گــروه، 
۹۰درصد بازیگرانی که مدنظر داشتیم خوشبختانه 

با مجموعه همراه شدند.«
با این حال اگر داســتان پرقدرت و کارگردانی قابل 
قبولی وجود نداشــته باشــد، تنها حضور بازیگران 
شناخته  شــده هــم نمی توانــد ضامــن موفیقــت 
یک ســریال باشــد. به نظر می رسد موقعیت های 
کم جان داستانی و ریتم کند »چشم بندی« باعث 
شده، کشش و رمق لازم برای جذب مخاطب را از 
ســریال گرفته باشــد. احمدلو ضمن رد این انتقاد 
می گویــد: »من اعتقاد ندارم که ریتم داســتان کند 
اســت به این خاطــر که می دانم چــه مجموعه ای 
نوشــته شــده و در هــر صــورت یــک ســریال طنــز 
تلویزیونی 6۰ قسمتی، جغرافیا و گرافیک خودش 
را دارد و مــا هــم داریم به آرامــی و با حفظ احترام 
به مخاطب چه از لحاظ ساختار و محتوا مسیرمان 

را جلــو می بریم.«بــا ایــن همه، جبــران ضعف ها 
می تواند احتمال تماشایی شدن سریال را بالا ببرد. 
کارگردان »چشــم بندی« درباره تاش گروه تولید 
بــرای جبران ضعف ها تأکید می کنــد: »این اتفاق 
خواهد افتاد. مجموعه ای که قرار است در 5۰ یا 6۰ 
قســمت پخش شــود قاعدتاً مقدمه ای دارد که در 
آن شــخصیت پردازی، آغاز داستان و شروع »یکی 
بــود یکی نبــود« وجــود دارد و تا این رونــد به بلوغ 
برســد طبیعتاً مقــداری زمان لازم اســت. از جایی 
که شاید این مجموعه با تم کمدی کارآگاهی کمتر 
در مدیوم تلویزیون تجربه شــده اســت، احتیاج به 
زمان دارد تا جای خود را به عنوان یک تجربه کمتر 

دیده شده باز کند.«
این کارگردان معتقد است که هر اثری نقاط ضعف 
و قوتــی دارد که باید درصدد جبران و تقویت آن ها 
برآمــد و دربــاره تــاش تولیدکنندگان این ســریال 

بــرای این مهم و تأثیــر روزپخش بودن ســریال در 
جبــران ضعف ها هم اضافه می کند: »نگاه من باز 
اســت و می دانــم که هر اثری نقــاط ضعف و قوت 
خودش را دارد و اثر ما هم از آن مســتثنی نیســت. 
همان طور که نقاط قوت زیادی دارد می تواند نقاط 
ضعفی هم داشــته باشــد که با توجه به روزپخش 
بودن ســریال ســعی می کنیم اتفاقــاً بهتــری را در 
آینــده رقم بزنیــم. اما پس از همین قســمت های 
ابتدایــی مــوج بازخوردهــای مثبت داشــته ایم.«با 
تمام این ها به نظر می رســد تلویزیون بیش از این 
و با ســرعتی چندین برابر سرعت موجود به تولید 
ســریال های طنــز نیازمنــد اســت. فعاً مشــخص 
نیســت که فاز آزمون و خطای مدیران جدید برای 
پیــدا کــردن ظرفیت های نــو در تولید طنــز به کجا 
خواهــد انجامیــد امــا امید اســت که این مســیر به 
سمت منافع عمومی و پسند مخاطبان ختم شود.

گزارش »ایران« از تنها سریال طنز شبکه سوم

 جبران ضعف طنز تلویزیونی با »چشم بندی« نمی شود!
شاهد احمدلو: تلاش کردیم روحیه بهتری را به مخاطبان تزریق کنیم 

ســازمان  رئیــس  جبلــی  پیمــان 
انتشــار  از  پــس  از  روز  یــک  صداوســیما 
نامه اش جهت بســتن یکــی از درگاه های 
پخــش نمایــش خانگــی دربــاره نامه اش 

توضیح داد.
وی گفت: ما در دوره جدید در راستای 
خدمــات حمایتی کــه از پلتفرم ها و بویژه 
وی اودی هــا و نمایــش خانگــی داشــتیم، 
مجوزنــد  دارای  پلتفــرم   ۳۷۷ از  بیــش 
و فعالیــت می کننــد. از جملــه خدمــات 
حمایتــی کــه بــرای پلتفرم هــا داریــم نــه 
تنهــا رقابــت و چالشــی حــس نمی کنیــم 
مأموریــت  بــرای  فرصــت  را  ایــن  بلکــه 
فرهنگــی صداوســیما و فضــای فرهنگــی 
کشــور می دانیم.  اگر درست در این مسیر 
حرکــت کنند یکی از خدمــات حمایتی ما 
در این دوره، بررســی و اعــام نظر درباره 
طرح های نمایشــی بود که وقتی به ســاترا 
می رسید چندین ماه به طول می انجامید 
الان این زمان به یک هفته تا ۱۰ روز رسیده 
است. در طول یک هفته گذشته خبری که 
ساترا منتشر کرد 4۰ طرح نمایش خانگی 
به تصویب رسیده و نشان می دهد نه تنها 
در خدمــت پلتفرم ها هســتیم بلکه برای 
تســهیل کار وی اودی هــا و نمایش خانگی 
تــاش می کنیم. نه تنها پلتفرم و صنعت 
تهدیــدی  و  چالــش  را  خانگــی  نمایــش 
بــه  بلکــه  نمی دانیــم  صداوســیما  بــرای 
اســتناد همــان شــعار تحولی کــه از همان 
روزهــای ابتدایی که آمدیــم مطرح کردم 
می کنیــم  عمــل  قــرارگاه  یــک  نقــش  در 
و ظرفیــت وی او دی هــا را هــم بــه عنــوان 
ظرفیــت مکمل صداوســیما می دانیم. با 
هم افزایی با حوزه نمایش خانگی تاش 
جامعــه  نیازهــای  بــه  بتوانیــم  می کنیــم 
به نحو احســن پاســخ دهیــم. امــا در این 
بین بــه نقش نظارتــی هم در کنــار نقش 
حمایتی ساترا که به عنوان قانون برعهده 
ما قرار داده شــده، باید به آن عمل کنیم. 
اگر ســاترا به نقــش نظارتی خودش عمل 
نکنــد هم بــه مخاطبین و هم بــه فعالان 

این عرصه ظلم کرده است.
رئیــس صدا و ســیما خاطرنشــان کرد: 
اگــر بنا باشــد همــه پلتفرم ها بــرای تولید 
و انتشــار محتوایشــان بیایند و یک فرایند 
مجــوز  ســاترا  از  و  کننــد  طــی  را  قانونــی 
بگیرنــد. پلتفرمــی از ایــن فراینــد و ســیر 
قانونــی تبعیــت نکند بــه بقیــه پلتفرم ها 
ظلــم کــرد هاســت. ایــن حــق را دارند به 
مــا اعتــراض کننــد کــه شــما چــرا اجــازه 
می دهید یــک پلتفرم بدون مجــوز اقدام 
بــه تولیــد محتــوا و انتشــار کنــد و مــا باید 
مقید به گرفتن مجوز از شــما باشــیم. لذا 
ایــن اقدام و پیگیری که ســاترا انجام داده 
در راســتای وظایف قانونی اش بوده است 
و بــه هیچ وجه نباید این نکته تلقی شــود 
کــه ســاترا و صداوســیما خدایــی ناکــرده 

در برابــر پلتفرم هــا قــرار گرفته انــد. ما به 
عنــوان رســانه ملــی بــا مخاطب ســنتی و 
غیرســنتی که داریــم باید بــه وظایف مان 
عمــل کنیــم و امیدواریم بتوانیــم به نحو 
احســن انجــام دهیــم. جبلــی در پاســخ 
بــه پرســش تســنیم مبنی بــر اینکــه چرا 
قوانین ســاترا ضمانت اجرایی ندارد و یا 
نمی تواند خودش با پلتفرم ها به تعامل 
برســد که نیاز است شما به عنوان رئیس 
صداوســیما ورود کنید، تأکید کرد: ســاترا 
اتفاقاً در تعامــل با پلتفرم ها خیلی روان 
در حــال فعالیت اســت. ســاترا جلســات 
هفتگی و گاهی حتی بیشــتر، با پلتفرم ها 
دارد. اخیــراً ســاترا در یــک ابتــکار جالب 
از تمــام مجــوز گیرنــدگان دعــوت کــرده 
خودشــان یک جمع ناظر را از درون خود 
مجوزگیرنــدگان شــکل بدهنــد. در واقــع 
نظــارت بــر محتوا و انتشــار را به نوعی به 
خود مجوزگیرندگان واگــذار می کند. این 
تعامل و همفکری حضوری و به صورت 

مستمرر در حال انجام است.
 وی خاطرنشان کرد: خوشبختانه خود 
فعــالان عرصــه تولیــد و عرصــه نمایــش 
خانگــی به ایــن فراینــد اعتقاد دارنــد. اما 
فکــر می کنیــم بــرای تقویــت ایــن مســیر 
مثل همــه تنظیم گران دیگر که نیاز دارند 
ضمانــت  آنهــا  نظــارت  و  گــری  تنظیــم 
اجرایــی داشــته باشــد دســتگاه های دیگر 
مثل نهادهای نظارتی، دادستانی و... هم 
بایــد کمــک کنند کــه معمول هم هســت 
در حــوزه مطبوعــات و دیگــر حوزه ها هم 
هســت در این حوزه هم باید وجود داشته 

باشد و به تدریج ایجاد می شود. 
کردیــم  احســاس  آنکــه  دلیــل  بــه 
بی توجهــی بــه ایــن قاعــده و روالــی کــه 
همــه پلتفرم هــا از آن پیــروی می کننــد و 
متأســفانه فقط یک پلتفرم از آن تبعیت 
نکــرده، لازم دیدیــم گزارش هایــی را بــه 
مراجع ذی صاح منتشر و منعکس کنیم. 
طبیعــی اســت کــه ســاترا ضابــط قضایی 
نیســت که بخواهد اقدام خاصی را انجام 
دهد یک نهــاد ناظر و تنظیم گر اســت که 
گزارش خــود را به مراجع ذیربط می دهد 

و ما هم همین کار را انجام دهیم.

 برای تسهیل کار» وی اودی ها« 
و نمایش خانگی تلاش می کنیم

فاطمه ترکاشوند
روزنامه نگار
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